
Helyzetkép a könnyűiparról 

a termékszerkeze 
Az ötödik ötéves terv fél- ami fontosabb, nem azt ke- kezetek egy része úgy látja, 

Idejéig Szegeden főként a resik, hogy ki a hibás, ha- hogy ez a létszámhiánynak 
kis- és a középüzemek fej- nem azt: hol lehet hiba a tudható be, s annak is, hogy 
lődtek _ dinamikusan; a Sze- technológiai sorban. a viszonylag alacsonyabb jö-
gedi 'Ruházati Szövetkezet ö s s z e s s é g b e n i a v u l t a m u n vedelmezőségi szint nem tesz 
harminchat, a Szűcsipari Szö- Oss^ségben j a ^ m a mun. l e h e t - v é j e l e n t 6 s e b b g é p i ^ 
vetkezet negyvenegy, a Sze- ^ n a f a

S i ^ T h ^ t j a ^ ruházásokat A cél világos: 
dául, hogy a Ruhagyáron ^ e « e n va óban hatékony ut 
korszerű szállítórendszer állt v a n . ^ a termelekenyseg és 
munkába. a hatékonyság növelése, a 

Sokat beszélühk arról, hogy b ^ ő tartalékok feltárása, 
kai emelkedett két év a la t t ezekben az üzemekben fogy Selejtezni kell az elavult gé-
Néhány üzemben, így pél- l é t s z á m E t é r é n i s s i k e r ü u péket, ahol lehet, ott pedig 
daul a Szegedi Ruhagyarban -„, . . . , , . _ 
is sikerült korszerűsíteni a eredményeket elérni. Sok *el kell újítani ezeket. De 
termékszerkezetet, összessé- nyugdíjat és gyermekgondo- c s a k a k k o r , ha megéri a be-
gében a könnyűipari cégek 235; segélyt igénybe vevő dol- fektetést. Különben nem. 
t e t t é k ' m e i ^ ^ j j s T j O g o z ó t s i k e r ü l t m u n k á b a á l l í " Tartalékok vannak a szer-
lentkeztek a piacon. A ter- tenI> természetesen megfele- vezésben is. A gyártásközi 
mékváltást — itt érthető! — lő körülmények biztositásá- ellenőrzés további javítása 
főként a divat változásai Val. kedvezően hathat a minőség 
okozták. Ezzel párhuzamosan G o n d o t j e l e n t a z o n b a n > j a v u l á s á r a is> a z a n y a g i é r . 

hogy a legtöbb vállalat nem dekeltség érvényesítésének 
tudta értékesítési tervét tel- rendszere pedig a belső irá-

lékos termelésnövekedéssel 
büszkélkedhetik. Pozitív ten-
dencia, hogy az ágazat tőkés 
exportja negyvenöt százalék-

sikerült csökkenteni a gaz-
daságtalan termékek részará 
nyát is. 

Tény viszont, hogy a gaz- i n t e n i . A vállalatok, szövet- nyitást javíthatja, 
rlasá^i környezet, a világpiaci 
árak változásai miatt növe-
kedtek a költségek, ami ked. 
vezőtlenül hatott. Ez jellem-
ző a Ruhagyárra ésaKSZV-
re is. 

Ebben a tervidőszakban 
utat tört magának annyi év 
után a Dolgozz hibátlanul 
munkarendszer, amelyet igen 
jól tudnak alkalmazni a 
könnyűipar vállalatai. El-
mondható, hogy ma már va-
lamennyi üzemben megkez-
dődtek a kísérletek a mód-
szer bevezetésére, sok helyütt 
kiváló eredményekkel. A 
í-endszer ugyanis lehetővé 
teszi, hogy pontosan kiszűr-
jék a gyártásközi hibákat, s 

Tanulók építették 

A román parlamenti 
küldöttség látogatásai 

A román parlamenti kül- Bitó János fejlesztési, mű-
döttség — élén Virgil Teodo- szaki igazgató adott tájékoz-
rescu val, a nagy nemzetgyű- tatót a világszerte ismert ter-
lés alelnökével, a Román mékek exportjáról, a gyártó 
Kommunista Párt Központi berendezések folyamatos kor-
Bizottsága tagjával — szer- szerűsítéséről. Ezt követően 
dán Űjpestre, az Egyesült Iz- a román törvényhozói testü-
zóba látogatott. A vendége- let képviselői megtekintették 
ket a nagyvállalat párt- és a nemrégiben munkába állí-
társadalmi szervezeteinek tott par 38—Tungsram gyár-
képviselői fogadták, majd tósort, amelynek világszín-

vonalon álló automata gépei 

A balatonszárszói úttörőtábor új étterme és konybája 

A 600-as Móra Ferenc Ipa. 
ri Szakmunkásképző Intézet 
tanulói éttermet és konyhát 
építettek Balatonszárszón, a 
Csongrád megyei tanács út-
törőtáborában. Nem sok idő 
kellett a 2 millió forint ér-
tékű munkához: az iskola és 
a tanács vb művelődésügyi 
osztálya tavaly kötött szer-
ződést, s az idén nyáron a 
pajtások birtokba vehetik a 
létesítményt. Nyilas Imré-
nek, a CSOMITERV mérnö-
kének a terve alapján a ta-
nulók októberben láttak 
munkához, Vígh István szak-

oktató irányításával. Heten-
ként váltották egymást; ál-
talában 50-en dolgoztak egy-
szerre. Méghozzá kitűnően! 
A fiatalok, gyors munkájuk-
kal örömet szereztek a me-
gyei úttörőknek. Szakmailag 
is gazdagodtak is eközben, 
hiszen első alkalommal ol-
dottak meg komplex felada-
tot. Az alaptól a tetőig min-
dent ők építettek. A megyei 
tanács a munkában résztve-
vő oktatókat majdnem 60 
ezer forinttal, az élen járt 
tanulókat pedig egyhetes 
üdüléssel ajándékozta meg. 

óránként 900 korszerű fény-
forrást készítenek. A kül-
döttség tagjai elismeréssel 
szóltak a vállalat saját fej-
lesztésű kékes lámpagyártó 
gépsorának munkájáról is. 

Az üzemlátogatás befejez-
tével az Izzó Fóti úti lakóte-
lepét tekintették meg a ven-
dégek. A modern épületek-
ben eddig 1123 családnak, 97 
százalékban munkásoknak 
adtak át ú j otthonokat, s ha-
marosan újabb 45 lakásba 
költözhetnek be a tulajdono-
sok. A vállalati lakótelep 
tavaly elkészült bölcsődéje 80 
apróságnak, óvodája pedig 
175 kisgyermeknek nyújt má-
sodik otthont. E jól felszerelt 
gyermekintézmények megte-
kintésével ért véget a román 
parlamenti küldöttség látoga-
tása, amelyen részt vett Vic-
tor Bolojan, a Román Szocia-
lista Köztársaság budapesti 
nagykövete is. 

A román parlamenti kül-
döttség tagjai este az Ope-
raházban megtekintették 
Maurice Béjart balettegyütte-
sének előadását. 

Europrefab-
konferencia 

Balatonfüreden 
A legkorszerűbb technoló-

giával készült épületek, elő-
regyártott elemekből összeál-
lított háztömbök befejező 
munkálatait még napjaink-
ban is legalább 10—15 szak-
ághoz tartozó kézműipar vég-
zi. Ez rendkívüli mértékben 
lassítja az építkezések üte-
mét — hangoztatták többek 
között Balatonfüreden szer-
dán megnyitott háromnapos 
Europrefab konferencián. 

Trautmann Rezső, az Épí-
tőipari Tudományos Egyesü-
let elnökének üdvözlő szavai 
után Róbert Halász, az 
Europrefab elnöke a nemzet-
közi szervezetről szólva el-
mondotta, hogy 14 szocialista 
és nyugati országnak az épi-
tésiparosítás fejlesztésével 
foglalkozó szervezeteit fogja 
össze. 1965-ben alakult, azóta 
Londonban, Párizsban, Prá-
gában és Luzernben tartott 
kongresszusokat. E kongresz-
szusok alapvető célja az in-
formációcsere. A balatonfüre-
di tanácskozás elsődlegesen 
az építkezések befejező mun-
kaszakaszának gépesítésével 
foglalkozik, hiszen ma ennek 
megoldása már égető feladat 
valamennyi részt vevő or-
szágban. 

Az előadók beszámolnak a 
háromnapos tanácskozás so-
rán azokról az ú j módsze-
rekről, amelyekkel megköny-
nyíthetik, meggyorsíthatják 
ezeket a munkafolyamatokat. 

(MTI) 

Lázár György fogadta 
Wolfgang Raiciifosst 
Lázár György, a Minisz-

tertanács elnöke szerdán hi-
vatalában fogadta Wolfgang 
Rauchfusst, az NDK minisz-
tertanácsának elnökhelyette-
sét. A szívélye légkörű esz-
mecserén részt vett Marjai 
József miniszterelnök-helyet-
tes és Gerhard Reinert, az 
NDK budapesti nagykövete 
is. 

• 
Jegyzőkönyv aláírásával 

szerdán véget ért a magyar 
—NDK gazdasági és műsza-
ki-tudományos együttműkö-
dési bizottság XVII. ülés-
szaka. A tanácskozás jegyző, 
könyvét Marjai József és 
Wolfgang Rauchfuss minisz-
terelnök-helyettesek, a bi-
zottság társelnökei írták alá 
az Országház vadásztermé-
ben. 

realizálása tervszerűen ha-
lad. A mostani tárgyaláso-
kon az alumíniumipar és v17-
energiatermelés fejlesztéséi 
szolgáló további berendezés 
sek kölcsönös szállítására 
jött létre megállapodás. 

A két ország pár t . és kor-
mányküldöttségeinek tavaly 
márciusi megállapodásait 
alapul véve most meghatá-
rozták, hogy a bizottságnak 
mit kell tennie a gazdasági 
és műszaki-tudományos 
együttműködés további el-
mélyítésére és az 1981—85-ös 
tervkoordináció előkészítésé-
re. Megállapodtak abban is, 
hogy a mezőgazdasági gép-
gyártási kooperáció tovább-
fejlesztésére kormányközi 
egyezményt készítenek elő. 
Intézkedéseket egyeztettek a 
gépjármű-részegységek, a 

Megállapították, hogy az szerszámgépek, elektromoto-
előző ülésszak óta tovább 
mélyült a munkamegosztás, 
bővült a műszaki-tudományos 
együttműködés a két ország 
között. Üjabb nyolc szako-
sítási és kooperációs szerző-
dés jött létre a két ülésszak 
között, így 118-ra emelke-
dett az ilyen jellegű meg-
állapodások száma. Az áru-
csere-forgalomnak immár 
több mint 30 százaléka sza-
kosítás vagy koordináció 
alapján bonyolódik le. A 
közös kutatómunka egyebek 
között a számjegy, és integ-
rált számítógép-vezérlésű 
szerszámgépek, valamint a 
könnyűszerkezetes építőele-
mek fejlesztésére is kiter-
jedt. 

A két ország árucsere-for-
galma 1977-ben mintegy 10 
százalékkal bővült, az 1978-
ra aláírt jegyzőkönyv pedig 
további 8 százalékos növeke-
dést irányoz elő, amelynek 

rok és orvosi műszerek gyar-
társszakosításának bővítése-
re. Elhatározták, hogy a 
mezőgazdasági gépek és gép-
járművek alkatrészellátását 
a kölcsönös szállítások növe. 
lésével javítják. 

Kidolgozzák a műszaki-tu. 
dományos együttműködés 
1980 utáni hosszt távú prog-
r amjá t olyan témakomp-
lexumokra koncentrálva, 
amelyek nagy mértékben be-
folyásolják a műszaki hala-
dást, a két ország népgazda-
sága teljesítőképességének és 
hatékonyságának növelését. * 

Az NDK-delegáciő Wolf-
gang Rauchfuss vezetésével 
szerda délután elutazott ha-
zánkból. Búcsúztatására á: 
Ferihegyi repülőtéren meg-
jelent Marjai József, jelen 
volt Gerhard Reinert, az 
NDK budapesti nagykövete 
is. (MTI) 

Húsliszt Kecskemétről 
Megkezdte próbatermelését kerülnek a porítóba. A hús-

a Kecskeméti Baromfifeldol- lisztüzem kapacitását a napi 
gozó Vállalat ú j húslisztüze- baromfivágáshoz méretezték, 
me, amely évente 2700 tonna s a próbatermelés után két 
állati fehérjét állít elő az ed- műszakban üzemeltetik. Az 
dig veszendőbe ment hulla- ú j üzem megindulása lehető-
dékból. Az új üzemrészt cső- vé teszi a húsliszt importjá-
rendszerek kapcsolják össze nak csökkentését. Termékét 
a feldolgozópályákkal, s így takarmánykeverék formájá-
a baromfifeldolgozás mellék- ban baromfitenyésztő gazda-

1 termékei teljesen zárt úton Ságokban fogják hasznosítani. 

Növekszik 
az idegenforgalom 

Sághy Vilmos táfókoztatófa 
Az év első öt hónapjában vendéglátó szerveket, hogy 

egyharmadával több külföldi mielőbb fel kell készülni a 
vendég érkezett haiánkba, fokozottabb igények kielégí-
mint a múlt év azonos idő- tésére. Az országban jelen-
szakában — jelentette be leg — szállodában, kemping-
Sághy Vilmos belkereskedel- ben, fizetővendéglátó szolgá-
mi miniszter szerdán Tihany- lati szobában — egyidejűleg 
ban, az idegenforgalmi újság- körülbelül 170 ezer vendéget 
írók előtt elhangzott tájékoz, tudnak elhelyezni. A nyári 
tatójában. szezonban azonban az igé-

Hazánk idegenforgalma — nyek ezt is meghaladják. Mi-
hangoztatta a miniszter — vei szállodaépítési lehetősé-
fokozatosan növekszik. Az geink nincsenek arányban az 
idén már eddig hatvan szá- idegenforgalom növekedésé-
zalékkal több osztrák turista vei, fokozottan kell töreked, 
lépte át a magyar határt, nünk a fizetővendéglátó szol-
mint a tavalyi év azonos gálát fejlesztésére. Ebben az 
időszakában. Nagyarányú a ötéves tervben ötvenezerrel 
hazai turizmus fejlődése is, bővül a különféle szálláshe-
amelyben lendítő szerepet lyek száma, s ebből csak 5—6 
tölt be az életszínvonal-növe- ezer jut ú j szállodákra. A 
kedés és az a tény, hogy a szállodahiány enyhítésére kí-
gépkocsiállomány már elérte vánják igénybe venni a nyá-
a háromnegyed milliót. ri szezonban az iskolai kollé-

A miniszter a továbbiak- giumok 40 000 helyét is. 
ban hangoztatta: a növekvő Elmondotta a miniszter, 
érdeklődés sürgeti a magyar hogy a jövőben több lehető-

,1 séget kívánnak adni ahhoz, 
hogy magánszemélyek — el-
sősorban fizetővendéglátó 
szolgálat révén — részt ve-
gyenek az idegenforgalom nö-
vekvő igényeinek kielégítésé-
ben. A legközelebbi tervek- I 
ről szólva hozzáfűzte a mi-1 
niszter, hogy fejlesztik az 
üdülővidékek infrastruktúrá-
ját, a nagy forgalmú határ-
átkelőhelyeket, és az eddi-
gieknél jobban hasznosítják 
a gyógyfürdőinket. 

Nagyobb 
alkatrész-

készlet 
az aratásra 

Nehéz .aratásra számítanak 
a mezőgazdák; a szinte ál-
landó esőzések nyomán erő-
teljesen fejlődik a növény-
állomány, viszont az érés-
ben egyhetes késés mutat-
kozik. Emiatt valószínűleg 
később kezdődik az aratási 
főszezon, és ha a betakarí-
tás idején is esős lesz az 
időjárás, akkor ugyancsak 
igyekezniük kell majd a 
kombájnosoknak. Sok mú-
lik azon, milyen a gépel-
látás és van-e, illetve az 
aratási főszezonban lesz-e 
elegendő alkatrész. 

A kereskedelem tájékoz-
tatása szerint a termelők 
minden eddiginél jobb el-
látásra számíthatnak. Az 
SZK—6-os kombájnokból je-
lenleg is tart a kedvezmé-
nyes vásárlási akció, amely-
nek során eddig 485 ara-
tó-cséplőgép talált vevőre. 
A kedvezményes akció nép-
szerű az üzemek körében: 
igy valószínűleg az összes 
ariutó-cséplőgép munkába 
állhat az idei nyáron. Ez 
azt jelenti, hogy összesein 17 
ezer kombájn dolgozik majd 
a határban. 

Általában megnyugtató aa 
alkatrészhelyzet is. Annyi 
máris bizonyos, hogy közel 
300 millió forinttal na-
gyobb készletből rendelhet® 
nek a gazdaságok alkat-
részt. műszaki árut és csap® 
"?yat, mint az elmúlt ev® 
ben. 
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